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Scope and Content Note

Interview includes discussions of: Democratic Na@loCommittee; 1956 Maine gubernatorial
campaign; 1964 Senate campaign; 1968 vice presadleampaign; 1969-1972 presidential
campaign; his boolt,ong Shot; the Democratic National Convention in Miami; Misskas
Secretary of State; the Democratic Party in Matoeparison of Muskie and McGovern;



recollections of World War 1l, 1944 Democratic Natal Convention from radio, media; 1936
presidential election; September voting in Maimre-convention platform committee: Frank
Coffin and Don Nicoll; 1956 Democratic National Gamtion, Chicago; Democrats and Franco-
Americans in Maine; being offered an opportunitymark on Senator Javits staff; being a ghost
write for Muskie; serving as press secretary fool@e McGovern; Mitchell/McGovern/Muskie
impressions and comparisons; Mitchell and Northexiand peace talks; McGovern Hatfield
Amendment; and Bill Clinton as head of Texas McGowampaign in 1972.

Indexed Names

Brann, Louis

Brennan, Joseph E.

Carrier, Maria

Clinton, Bill, 1946-

Clinton, Hillary Rodham

Coffin, Frank Morey

Cormier, Lucia

Craig, May

Curtis, Kenneth M., 1931-

Derounian, Steven B.

Donovan, John C.

Dorsky, Benjamin J. (Benjamin James), 1905-
Dubord, Dick

Harriman, Averell

Hart, Gary Warren

Humphrey, Hubert H. (Hubert Horatio), 1911-1978
lves, Elizabeth Stevenson

Jackson, Henry M. (Henry Martin), 1912-1983
Jalbert, Louis

Javits, Jacob K. (Jacob Koppel), 1904-1986
Kefauver, Estes

Kennedy, Edward Moore, 1932-

Kennedy, John F. (John Fitzgerald), 1917-1963
Landon, Alfred M. (Alfred Mossman), 1887-1987
Longley, James, Sr.

McGovern, George S. (George Stanley), 1922-
Mitchell, George J. (George John), 1933-
Muskie, Edmund S., 1914-1996

Nicoll, Don

Nixon, Richard M. (Richard Milhous), 1913-1994
Roosevelt, Franklin D. (Franklin Delano), 1882-1945
Stevenson, Adlai E. (Adlai Ewing), 1900-1965
Stevenson, John Fell

Strauss, Robert S.

Tennyson, Leonard



Thurmond, Strom, 1902-2003

Van Dyke, Ted

Villard, Henry Hilgard, 1911-

Villard, Oswald Garrison, 1872-1949
Walsh, Adam

Weil, Gordon

Weil, Irving

Welil, Roberta

Welil, Sadye

Transcript

GregBeam: This is Greg Beam, and I’'m here with Gordon Wisilthat pronounced correctly?
Well, at his office at 150 Capitol Street in AugustThe date is July 20th, 2000, and it’s a little
after ten a.m. To begin, could you please state full name and spell it?

Gordon Weil: Gordon Lee Weil, W-E-I-L, G-O-R-D-O-N.

GB: And when and where were you born?

GW: | was born March 12th, 1937 in Mineola, M-I-N-E-GA, New York.

GB: And did you grow up there?

GW: | grew up on Long Island, lived in various placesLong Island prior to coming to
Maine to go to college.

GB: And what were your parents’ names?
GW: My father’'s name was Irving Weil, and my mothexas Sadye, S-A-D-Y-E, Weil.
GB: And what were their occupations?

GW: My father was a district manager for the John lakd_ife Insurance Company, and my
mother, who prior to marrying him had been a legairetary, after he passed away, worked for
the Planned Parenthood of Nassau County.

GB: I see, and do you recall how your parents werelved in the Long Island community as
you were growing up?

GW: | don’t think my father was very involved excepbfessionally in terms of running an
agency originally in on Long Island, and then farsnof my childhood in Brooklyn, and he
commuted to Brooklyn from Long Island. My mothesiswery active in the community in a
number of ways. She was extremely active in theé ®®ss and was the chairman of nursing
services for the Nassau County Red Cross. Nassant{is very, is a county which today has a



population far greater than the state of Maine @otbably at that time did have a population at
least the size of the state, so it's a pretty $icpgmt area. She was active in the USO during
WWII was as one of the leaders of the USO which arasrganization for service people. We
lived near an Army air base, be no Air Force attitme, and she spent a tremendous amount of
time in that. She was active in the National CausfcJewish Women and became the state
president of that organization. She was activa golunteer basis with Planned Parenthood
before she went to work there. She was very wedlkn in Nassau County, a very active,
visible person in the county, and | think very walbught of.

GB: Do you recall your parents’ political beliefsatfiliations?

GW: They were registered members of the Republicaty Rand Nassau County was then,
may still be, a bit like Chicago is to the Demosra¥ou were either, and indeed probably the
way Maine was, although there was a machine in@&a€®unty, which | don’t think there was
in Maine, you were Republican if you expected &msact business and operate there. That's
not to say that | don’t know they didn’t vote Repadn. | know, it's quite possible my father
voted Republican, I really don’t know that. Hedlighen | was thirteen, and it wasn’t a subject
we discussed. | was very interested in politiche, although it stands to reason they could
have been Roosevelt supporters, and | assume nhemeas. My mother, though, supported
the Republican congressman, | know, Steven Derayaiad | think both of them probably voted
not a straight party line at any time, but theyevergistered Republicans.

GB: And you said you were interested in politi#¥ere you, was that something just that you
were always kind of interested in, or was thereedhing in particular that propelled you into it?

GW: |don't know why, but as a pretty young kid | gioterested in public events. The war,
WWII was on and | followed the war even from, | dg¢e, | was told that | knew all of the
campaigns in North Africa. Well, North Africa whke ‘42, '43, which means | was six or
seven years old at that time, which is surprismghe. | remember very clearly we were visiting
cousins of ours in 1944 listening on the radidi® Democratic national convention, on the
radio, you know, following as it went along. Anttlat time | was seven, eight years old, and |
don’t think many seven or eight year olds do thatllof thing, so | guess | got interested in
politics at a pretty early age, but | don’t knowywh

GB: And that -

GW: Itwasn’t around the house, | mean, neither ofpasents were active in the Republican
Party.

GB: And | imagine that must have reflected in yacademics; were you more oriented
toward social studies in high school?

GW: Well, I guess so, | mean, | was the absolute raternal for liberal arts. | never knew
exactly what it was | wanted to study. And | wa®d in math and other subjects as well, but |
think | probably was more interested. | didn’t thinwas going to be a doctor or, you know,
(unintelligible word) the chemistry and physics, which | took, | didinink | was going to go



anywhere with, and so | think | probably was orgghtoward the social studies.
GB: I see. And you said that you came to Mainectidlege, where was that?
GW: Bowdoin.

GB: Bowdoin. And what brought you to Bowdoin?

GW: Well, I went to, | had gone to a very large highaol on Long Island, Hempstead High
School, which had over two thousand students. &tere five hundred and twenty-five people
in my high school class, and | didn'’t like thatwéas looking for someplace a lot smaller and,
because it was kind of the regional high schookdsn’t that it was urban, it wasn’t, but it drew
people from a great area. And | didn’t have anyeyoat all, so | was interested in a small
school that would give me a lot of scholarshipstasice. And | only applied to small schools, |
only applied to three schools, and | met the adomssdirector from Bowdoin, who came
around to Hempstead, and took a real liking to parsonally, and | think he did to me. |
remained a friend of his even after | went to Boimgdand they made me a pretty good offer in
terms of scholarship assistance. And | came to®&or the first time in February 1954 to visit.
This was before acceptances went out or so, amasit and it was the middle of winter, and it
was real winter as compared to what we have thage dnd | really liked it, | mean, | thought it
was a great place. |took an instant liking toAnd so when | was accepted, I, it was really not
a difficult decision to come here.

GB: I see, and did you enjoy your time at Bowdoin?

GW: Yeah, Idid, and it was and | believe still isextellent school and with some very good
teachers, and you know, I think | got a very goddaation. | was a very young freshman when
| arrived at Bowdoin, and | think [, it helped mew up, you know, in a relatively stress free
way. | didn’t have a lot of money to go home, aod stayed around, you know, when other,
spring, you know, breaks and so on people took sitiyed around, and it was a good way to
kind of have time to develop.

GB: What did you study?

GW: Oh it was, you know, at that time there was a désdtibution requirements, and so |
studied a little bit of a lot of things. | was &stiory major, and if they had minors, which they
didn’t in those days, | would have been a goverrtm@nor at Bowdoin. But | took art courses
and science courses and math courses and so on.

GB: Now, did you participate in any activities tmaflected your political interest?

GW: Yeah, Idid. Infact| gotinvolved in Maine pibtis while | was an undergraduate, and |
did other things on campus but nothing that hagbhpolitical connection. | mean, Bowdoin
was very isolated from the state of Maine; it wadliaine, but all the faculty lived really
immediately around the college, unlike the waywloeld is today. And they, the students,
except the Maine students, really didn’t care almowveren’t very interested in Maine. They'd



come to Bowdoin, not to Maine. A lot of them wémm the Massachusetts area and commuted
home every weekend, and so most of the stuff goingn campus had nothing to do with
Maine; you could have been on Mars.

Because of a member of the government departmemityavith whom, oddly enough, | never
took a course, who was Mainer, a man by the nan@esh Voss, who's now passed away many
years ago, went to Wesleyan after he left Bowd@uaot Clem Voss got me involved in Maine, in
the Maine Democratic Party and I'm not, | have ecotlection of how that happened. He
probably, it could have been, but I'm not sureid anything that paid. | didn’t have any money
when | went to college, and so anything that anyluftered work to do that produced dollars, |
did it. And one of the things was, | wrote a pajeerhim on the September election in Maine,
which we then still had, and he was involved ireffort to change, to get it moved to

November. And | wrote a paper which was a schylaalper, which was published by a little
institute there was at Bowdoin at that time. Buat Huite sure, and | probably got paid for it and
maybe that's when | got to know him, you know, hessathey advertised, does anybody want to
write this paper? And that’s a lot easier than wagpots, so | went for it. And | could have

met him in that, and I'm sure that paper was atti@mmissioned so that it could be used as
part of this effort to convince the legislaturectange the election date.

And in any case, through him | got involved in Maine Democratic Party, so | became

involved in it probably in my junior year in collegor sophomore year in college, and that was a
very small group of people that were in the Maireidcratic Party at that time. And so that
was the political thing, and that got me out irfte state, and for a kid who wasn’t from Maine to
get involved in Maine affairs at Bowdoin was, | wasbably the only one. | mean it just didn’t
happen. There were certainly no other people fiomas it, | was the Bowdoin kid at the
Democratic Party. There was no other people fronvdnn there, and | don’t remember them
from any other college either.

GB: Now, this paper you wrote on switching the gtecfrom September to November, what
was the rationale behind your argument?

GW: Gee, | have no recollection at all. It's tistfpublished thing | ever wrote; | don’t have
a copy of it. It's probably at Bowdoin somewhdtegught to be. It was called “As Maine
Goes: The September Election in Maine” because thas, in, as you may recall the 1940
election, well, you don't recall, but you may haward about, there was a phrase, ‘36
presidential election rather, ‘as Maine goes, sssg¢ermont’. | mean the, it used to be ‘as
Maine goes, so goes the nation’. Well in thattedecthe only two states covered, carried by
[Alfred] Landon were Maine and Vermont, and Maireed in September. And it really was no
longer necessary. It had been done because yddndaget to voting places very easily in bad
weather, and that wasn't justified any longer, #rete, you know, the world had changed and
that was just kind of an anachronism. But | doedall what the argument was, it was as |
recall, you know, a five or six page paper, andri’tlhave the slightest recollection what | said
in it.

GB: Sure. Well, I'd love to find it if | could possy track it down.



GW: | would too, if you ever find it let me know.

GB: | certainly will. Alright, now | understandahin 1956 you were a page at the state
convention gnintelligible word)?

GW: Well, no, that was the, | was at the natiomaivention.
GB: Oh, really?

GW: There was a, | became involved, and there vgtata convention in '56, and before that
they set up an operation to develop the platfonniifat, and that's when | first got involved. |
started going to meetings of the political pre-camtion platform committee, which I think was
an invention of either Don Nicoll or Frank Coffio ¢et people involved in the issues. And |
remember | went to a meeting, and it was eithéugusta or Lewiston, | don’t remember
where, both of which were, you know, totally newaqes to me at the time. 1 did that twice, so |
must have done it in ‘58 as well as ‘56, and | gaiton the agriculture committee. Now here’s a
kid from New York who knows little about Maine aliitle about agriculture, but it tells you

how desperate they were for people. And as atyeswud anyhow, they put together a delegation
to go to Chicago in '56, and | heard probably frDon that there was such a thing as a page of
the delegation, but they didn’t have any moneyitfoSo | said, “Well, if | pay my own way can

| be page of the delegation?” And they said, “Suaad they got me the credentials and
everything, very nice about it. And it happeneat ttny mother’s family was from Chicago so
that | had an aunt and uncle on whose living rolmorfl could sleep, so | had accommodations
there. So all | had to do was get there, thagsathly thing | had to do was pay myself. And |
found out when you got there the convention hachsoh free food you didn’t have to worry
about paying for food, so it was a pretty good deal

And I, so, and | went out to Chicago for the ‘5éeention, which turned out to be one of the
most fascinating political experiences | had inemgire life, and it was really the first kind of

big league political experience | had. And Muskes chairman of the Maine delegation at that
convention. He was completing his second year asrgor. He had been elected governor
about the same day or the day before | arrived ba8eptember. He’'d been elected in
September ‘54 that | arrived to go on campus atdomw so he was elected governor and |
arrived at about the same time. And then, budihdiget to have any contact with him until this
pre-convention platform process in ‘56, and he alagously, the Democrats had very few
members in the legislature at the time, he waglgldéér. Democrat as far as the state party was
concerned. He was chairman of the delegation.

And | was page of the delegation, and a guy byndree of Dick Dubord from Waterville, who's
also since passed away, was the effective guy amahe delegation. And so | had a lot of
contact with them at that time, | mean, | reallgt the administrative stuff for that delegation
when | was there. Dubord would say do this, do, tvhatever, and it was my job. But | sat on
the floor of the convention right in back of theagiman of the Maine delegation who for most of
the time was Ed Muskie, although he left duringe¢bavention interestingly, and right in front

of the chairman of the South Carolina delegatiatabee Maine didn’t have very many
delegates, we only got a part of two rows. Sotriglback of me was Strom Thurmond, who



was at that time a Democrat. That was quite aemaipce to be there. And, it was a small
delegation, and so | got to know, you know, thepbepretty well. At that time Louis Jalbert
was a member of it | remember, and | don’t remensbemne of the others. May Craig was
obviously not there as a member, but she was #geeereporter to cover it. And | remember
other people.

And Muskie left, | remember, after a couple of ddys did not stay for the whole convention
because he was up for reelection again in Septeamukthought that people at home would not
understand his being away from Maine as long asvti@e convention. So he came and put in
an appearance, and he was not around when théitgliook place for president or vice
president; he left by that time. Which | thouglasanteresting and really made an impression
on me, that somebody would actually leave becaagbdught it was politically unwise to be
there. Anyhow, the convention was interesting beeahe, I, | don’t remember the substance of
what happened at delegation meetings, but | waweéyes participate in them, and I'll never
forget there was a demonstration for something,unabrd said, “Well, you take the Maine
thing and take it around in the aisle.” So | catiilee Maine standard around in the aisle, and a
lot of the delegation was a little shy about daimiggs like that.

The most fascinating part of it though was, it hathing to do with Maine really, was at the
convention | ran into another Bowdoin student whasebout a year ahead of me whose name
was Vince Villard, and he came from the Villard fgnof New York, which is an extremely
wealthy family from the nineteenth century robbardms. His father [Oswald Garrison Villard]
or grandfather [Henry Villard] was one of the sdlehrobber barons. And surprisingly they
were Democrats, and he was very well connectedhaddegone to prep school with Adlai
Stevenson’s son and, John Fell Stevenson, andgdilmencourse of the convention, after
Stevenson got the nomination, which was not uneepideecause he had had it four years
earlier, the question was who his running mate gesg to be and he ultimately decided to
throw it as a, in the open, let the convention cleo@mong potential candidates.

And | ran into Villard and he said, “Stevenson’ving a party tonight; you want to come to it?”
This was not when, national conventions are ngthut parties now. So we went up to
Stevenson’s hotel suite in some, in downtown Chacand got in because Villard got in and
knew Stevenson’s sister, who was his host. Stevewss divorced, and his sister was a
[Elizabeth Stevenson] Mrs. Ives, and told her tietvas a friend of John Fell's, and John Fell
wasn’t even there. And she said, “Well, come otoithe party,” and so there. And | got kind of
dragged in as well to this party. And at the paras Stevenson, was forty people maybe, or
thirty people, not a lot of people. All the big @gis of the Democratic Party, Stevenson,
Kennedy, [Estes] Kefauver, [W. Averell] Harrimarmean, | was the only person nobody ever
heard of in the room; everybody else had a nameythaknew. And | got to meet all these
people, or most of them, that evening by kind ofdating around, and that was '56. That was
the summer of 1956, so that was between my soplearat junior years in college, so it was a
heck of an experience. So, you know, | always raber that, you know, as having been a great
break.

So anyhow, he throws the convention over the nayf dnd this is before anything electronic
existed and so what happens is delegations staouacing their votes, and I'm trying to keep a



tally so we’ll kind of know where we are. I'm ptgsure the Maine delegation was not
unanimous but probably was significantly for Kenpednd then delegations started changing
their votes. Well, you know, it was ten votes K@nnedy and three for Kefauver, and now
we’re going to change it to five votes for Kenneahd, and I'm trying to keep track of this. And
| suddenly look up, and | realize that | have fdalegations looking over my shoulder as to
what the tally is because there’s nobody, no otfesr to know it. | mean, the only person that
knows it is presumably the secretary of the coneaniThurmond and | think somebody from
Massachusetts and somebody else in the Maine dielegand | said, “There’s an awful lot
depending upon me.” | said, “Look, I'm not surestid right, don’t count on this being the right
number.” Well, the long and short of it, it becasneunaway for Kefauver although it did a lot
for Kennedy clearly in terms of how well he didnd\that was myunintelligible phrase).

The other thing was, the chairman of the delegatias given a car with a chauffeur for his use,
and it wasn’'t used very much. Maine chose not ®iyso | got to use it, so | had this great
chauffeur-driven car to drive around Chicago aslkege kid. It was a very interesting
experience. Anyhow, we came back to Maine, anthvtlaa that. And then | got in-, then | was
very involved in the Stevenson and Muskie campaigrs6, and | remember very clearly

Adam Walsh, who was the football coach at Bowddithe time, later became U.S. Marshall for
Maine, was also a member of the legislature, Ikhictually became minority leader of the
legislature at one time, not being very many Deratscr And he was quite a famous man; he had
been the captain of the famous Notre Dame fourdmoes team.

GB: Heard the name come up before. Another Bowslinident mentioned him.

GW: And I drove his car on Election Day; | was allyecrappy driver at that time because |
had never had a car of my own, but | did haveene. And | remember driving his car with his
legislative plates around Brunswick picking peagpeto take them to vote, so | was really in the
absolute grass roots Democratic politics at thattpo Maine even though | was too young to
vote myself. Not too young to drive, but | was taung to vote at that point. And so that was
kind of a big experience. | was very impressed/ugkie, obviously | had ran into Muskie a
reasonable amount. | was actually impressed byddoinFrank Coffin as well as being, you
know, really above average people in political iifehat they were, you know, honest and
smart, both of which impressed me.

Muskie was very unusual by today’s standards dafip@ins at that time. He was very
straightforward, you know, he would say things inadsolutely unvarnished way which | was
simply amazed by. They were obviously true thithgd he said, simple true statements that
politicians don’'t make. And | was very impressdathvihim, and obviously the people of Maine
were very impressed with him because it got hinfeted in ‘56 when obviously Stevenson was
not going to carry Maine and did not. You know, Mieswas already beginning to have an
effect on Maine, but it wasn’t making people vatethe Democratic candidate for president. It
was having more effect inside the state. So liwagou know, that was that phase. So that's a
long answer to the question of how, whether | digitihing at Bowdoin that got me involved in
politics when the answer is clearly yes and vewlved. And so I’'m always fond of saying on
the strength of that that | was a member of thenl@emocratic Party before, you know, Joe
Brennan or George Mitchell.



GB: That's great, that’s great. All right -

GW: And then the only other, then in '58, which was seyior year in college at which point
you're very interested in yourself, | was againdlved, though, with Clem Voss I'm sure, in,
you know, state, right up to the state conventioth 0 on. But of course when | graduated in
June, well, not of course, but in fact when | gitéd in June, | left Maine at that time, and so |
was, that ended my direct involvement. And thet iexe | was involved was when | arrived in
Washington in '63, | guess, probably, or late ‘8¢ | then reconnected with the Muskie office.
He was then a U.S. senator by that time. | reectaud with the Muskie people at that time.

GB: Let me ask you before we get to that, you thlefore a little bit about the pre
convention platform meetings. How exactly wouldgé function, what would, how often did
you meet and what would be a typical meeting?

GW: My guess is, my firm recollection is we possibhyomet once before the convention.
Maybe we met twice but certainly no more than twiged the people there were broken down
into committees to deal with different subject araathe convention, and they were to develop
what they wanted to see in the state platform. Ehiew the state platform was developed. |
mean, they were trying to make a point which wgsad one that the platform was being
developed in an open Democratic way rather tharydwy know, some party leader sits there and
says, this is the platform. So anybody who reatiyited to come and participate who was a
Democrat could do so, and they’d show up, and thbg’ broken into committees, and then |
remember very clearly sitting around in committeedkof debating issues; what are we going to
say about this, what are we going to say abouf #mat then that was written up. And that was
my job in the agriculture committee was to writewdpat the committee’s position was. That
would then go back, | think we had a full meetiriggeerybody who showed up later in the day,
and the committees would come back and report @t Whiey did, and then that got turned by
the staff into the document that went to the cotiearfor being adopted as the platform.

GB: I see, and how many people actually did contaisomeeting ?

GW: My guess is, and you know, I'm looking back, amdiymemory is always terrible on
these things however good you think it is, but ragss is there were a hundred, a hundred and
twenty five people maybe, something like that.

GB: And you got a sense that, you know, the redgol&r the civilians who just kind of came
out of nowhere really could make a dent on theegtéttform?

GW: Well, the Democratic party was nothing but civika | mean there were so few elected
officials in the Democratic party that they coulddominate the, | mean they really needed the
involvement of average people, and so | think, yé#hnk it really worked as a process. It was
a good idea to build the party that way.

GB: Now, out at the national convention in Chicalgmagine that would be a fairly hectic,
busy experience. How many hours a day would ygwea put in actually working during the



course of the convention?

GW: Oh, I think probably, you know, | was asked toah with Dubord say at nine in the
morning, something like that, and | then was busiyl,uyou know, midnight. And then | would
go to my aunt and uncle’s house, and |, they hiaglyal barely saw them. | saw my, my uncle
would take me for breakfast in the morning | remeniiefore | went off, and I'd go to sleep,
and I'd get up and go back and start again.

GB: So it was virtually nonstop activity.
GW: Ohyeah, and | loved it, let me tell you it wasajr

GB: Could you tell me a little bit about some of {eople who went out there with you? You
mentioned Louis Jalbert?

GW: Yeah, oh | knew him, | knew him then and thent tgoknow him again later when,
when, you know, when | came back to Maine and gaalived in public affairs again. He was
there, and he was clearly, you know, a guy whoahbd of clout, a lot of influence. You know,
there were a few areas where the Democrats wegzerdibly counted and Lewiston was clearly
one of them, and Portland, at least parts of Rutti@ere, and Biddeford and a little bit in
Brunswick. | think principally where there wereaRco-American populations is where the
Democratic party tended to actually win electiorm) know, aside from Muskie. So you had,
and probably from the St. John Valley although swat really aware of the St. John Valley at
that time, probably Waterville a little bit. Butastly, you know, Lewiston everybody knew, and
he was there, and he was a big power. | don'tlrebare were people, there were labor union
people, | don’'t remember who they were. Probaljpu told me the name or somebody told
me the name | might remember them.

GB: Big labor union people?

GW: Yeah.

GB: Perhaps Ben Dorsky?

GW: Well, Ben Dorsky was a Republican.

GB: Oh, of course, of course, yeah. | knew that.

GW: Clearly not him.

GB: It's so easy to forget that this labor leadeuld be a Republican.

GW: No, but there were, | remember there were labopleeprobably, Lucia Cormier who
later ran, I'm sure was part of the delegation. Bty a long time ago, but I'm sure that, you

know, | know that Don Nicoll is key in this and I'sure Don remembers who all those people
were. | don't.



GB: Do you recall, and this might be a pretty tough

GW: | remember May Craig, the only thing | remembesWwéay Craig was not a member of
the delegation, was trying to get into the delematilt was my job, when the delegation had
meetings, they had meetings of the delegation,ainyjas to tell her she couldn’t get in. And
she was, | was just some little, she was a famoaisé/fperson and I'm just some little college
kid from away, and | remember | had to tell her tnmee she couldn’t get in to the meeting, and
she was really furious with me.

GB: And who did she work for?
GW: | guess she worked for the Portland paper.

GB: Okay. Now this may be a tough question, buyao recall what the platform was? Do
you recall any of the particular planks at all?

GW: Not a bhit.

GB: No, all right. All right, so let’s get back where we had left off with, when did you
mention you reconnected with the Muskie camp?

GW: Atfter college | studied in Europe for a year, the@ame back to Columbia University in
New York. And then | taught, yeah, | came back tdughbia, right, | went in the Army, and

then | taught in New Jersey. And then | got aijpl/ashington with the European Common
Market. When | studied in Europe, | studied atace called the College of Europe which was
then a small place, now quite a bit larger. | wathe ninth class, and they now have had fifty
classes of, which is a one year program relatétluitopean unification, now related to European
union. And so | got to know people and got veryoined, and | was really into that. So when |
came back, ultimately | ended up with a job inWashington office, which | guess must have
been in ‘63, and lived in Washington. And | thilthn Donovan was either still there or maybe
had just moved on, but if he wasn’t, Don was theng of the two of them, | can’t remember
who was in Muskie’s office at that time.

And | went and made contact, and | even did alltilv level volunteer work on something, |
don’t know, probably in connection with, let's sée,d been elected in ‘58 to the senate, so he
would have been running again in '64, so it propaids in connection with his reelection
campaign that | worked on drafting stuff or whatewethe office in Washington. Not, no big
deal, and | wasn't a big factor. | was just a grguad who helped out. And that was it, and then
nothing happened again, although, you know, | regdhin touch, and | knew, | knew these
people. John Donovan, of course, came to Bowdboiadch after having been in the labor
department and Don stayed with Muskie all the weagugh until | came back again to
Washington, well, actually in connection with myntiag back again to Washington.

The next thing that sort of happened, | workedlier European Common Market until ‘66 and |
worked for théWashington Post, nothing political, European stuff, for a coupfeyears. Then |



came back and worked very briefly for téall Street Journal and then went to work for a
foundation in New York. And while | was there, | svhack living in Nassau County again and
commuting into New York. While | was there, | waggproached somehow, and | don’t
remember exactly how, to determine if | would bieiasted in working on foreign policy
matters, being a foreign policy staff to Senataitdaof New York, and | even met with Javits
about the possibility of doing that. And I calladriend of mine in Washington to talk about the
possibility of doing that, a guy by the name of vath Dyke, who, Ted | had met, he was
working in the European Community office when | wemwork there. In fact there, | became
kind of the third guy in the office, the first gwas a guy by the name of Leonard Tennyson,
who had gone to Bowdoin actually, and then TedDgke, and | don’t know how Ted had
gotten there, but he was there, and | and then stinee people.

And Ted had, when Kennedy was assassinated, orkadtenedy was assassinated Ted wrote a
letter to Hubert Humphrey, who he’d never met mlife, saying this is what | think you ought
to do to become president of the United Statess WMais a strategy, like a ten, twelve page letter.
And he then became a confidante of Humphrey aerdtaally went to work for Humphrey as
one of Humphrey’s chief staff guys and had beeplwed in the ‘68 Humphrey effort. And
anyhow, this was, or be-, but in, this was, musehaeen in ‘69, ‘70 | called Ted up, and | said,
“What do you think about my taking this job withvita?” And he said, “Well, Javits is a good
guy and does lots of useful things but, you knomlesss you want to end your political career, |
wouldn’t do it because you're a Democrat, and Demuwsowill never trust you again if you work
for Javits even though he’s a very liberal Repw@niit So he said, “But if you really want to
come to Washington, I think | can probably find sthing interesting for you to do if you want
to work for a senator.” So | said, by that timgeah, |1 do.” Javits thing got me interested, so |
won't go with Javits. | think that’'s very good adei but if you can find me something, please
do. At which point | said, “Gee, | know peopleWashington myself. | know Don Nicoll. |

know Ed Muskie.” So | contacted them, and | sdid) interested, I'm looking into the
possibility of moving to Washington and working theDo you know of anything that | might

do in the Muskie office?” And that began, so usnhave been ‘69, that began a multi-month
negotiation with them about going to work, whichspwabout like eight months, | mean a long
period of time in which, and the job was ghostwitone or more books for Muskie. He was
obviously going to run for president. He had runvige president; he was obviously going to
make a run for president and, you know, to proae tie had a breadth of knowledge about a lot
of things. He wanted to write one, he got a pullishcontract for one or more books, and, you
know, | would ghostwrite it for him. | had writtdsy that time nothing popular that had been
published, but | had a couple of, my dissertatiad heen published and another book about the
European Common Market had been published, angritten for thePost and theWall Street
Journal, so they knew | knew how to write. They probablwsay stuff in thePost actually, so,
you know, | know that guy.

So anyhow, they were interested in it, but theghever progressed, | mean it just dragged on
very slowly. So Ted, well, then this must haverbearly ‘70 that this happened, Ted said
George McGovern’s looking for a press secretanydsg, and | had done that kind of work for
the European Common Market in Brussels. | actuallyed up working in Brussels, and, “So do
you want to talk to him?” So | said, “Sure, absely.” And he set up a meeting with me and
McGovern in Washington, and | came down to Waslingand | met with McGovern, and he



took me to lunch in the senate dining room andaohiced me to a couple of key members of his
staff from South Dakota. And we talked about it] &ve said, this was like a Tuesday or a
Monday, he said, “I'll call you by the end of the&k.” So while | was there | went over to see
Don Nicoll, and | said, “Gee, you know,” becauszearly would have preferred to work for
Muskie given past attachments and so on. | s&idu‘know, what gives? Nothing’s moving
here.” He says, “Well, you know, we’re working ibnwe’re working on it,” same stuff | have
heard. And | said, “Well, you know, I, pleaserat know, I'm really very anxious, I'm
considering other opportunities,” and so on. “Y,gaah, yeah, we will be in touch.” Came
home, and | said to my wife, “I'm going to take ftiivst offer | get out of these two.” Saturday,
the end of the week, George McGovern called ardi 8dou want to be our press secretary?” |
said, “Yes, | do.” And he said, “Well, be down &@euch and such a day,” a Monday probably
no more than two weeks later, something like timaty office.

GB: Pause for one moment there -

End of Sde A
SdeB

GB: Please continue.

GW: Okay, so, | told him, I called Ted up right awagid, “Thank you very much; | got the
job.” And Ted was not associated with McGoverthat time, he was just an independent
consultant, and he ran a kind of dinner discusgronp among key Democratic offices looking
forward to the ‘72 election and so on. He saidetM’m having one of my dinners next
Wednesday; why don’t you come down and represei@dtern at the dinner.” This was very
early, McGovern didn’t have, McGovern when | talkechim made it clear he was going to run
for president, you know. | asked him, and he dadd, tthat was part of my discussion with him.
But Gary Hart wasn't working for him yet, | mearetk was virtually no staff yet. And so |
think | called McGovern and said was that okay, hadaid, “That’s fine, go ahead, | don’t
mind, probably a good thing to do.” | wasn’t yetnking for him, | wasn’t on the payroll yet
but, you know, | was committed and that was that.

So | went down to Washington on a Wednesday afteriior this Wednesday evening dinner,
and it was in a hotel or something, a small, | mix@ne were maybe ten people at dinner. The
guy representing Muskie was Don Nicoll, and he diknow I'd gone to work for McGovern,

and he was obviously not happy. And, you know, lesald, “Hey look, you know, had to

move. Took me, you know, eight months is a lontetio have this, and | had actually gotten a
better job with McGovern, but that wouldn’'t haveppaned, mattered.” If he had called me up,
you know, and said, “Come on down, the senator svnsee you, we really want to sign you up
to do whatever,” | had a very strong connectiorhwitaine and with Muskie and so, and | liked
Muskie a lot. | would have done it, no questidut if I'm not, am not sure it's ever going to
happen, then I'd better take something, or | thikdd McGovern right away. He was obviously
a very decent guy, a very open guy so | didn’t feefte’d be like any tension with him, and I'd
be working directly with him, and I liked the peegtom South Dakota | had met. And one of
them turned out to be somebody who was very demgndnd apparently she had liked me right
away which was a very unusual event, so all that, know, worked pretty well, and so | took it,



and | did that job.

And then off we went on what was, what turned ouie¢ a very unhappy relationship between
Muskie and McGovern, which | was obviously on the®bvern side. | did take a look at The
Long Shot this morning just to see, | haven't looked aettently, just to see how much about
Muskie there was in it, and there was really atyuglite a bit about Muskie, and | can’t really
improve on my recollections of what's in the boachuse those were fresh recollections at the
time, and, you know, a certain amount of detait thdon’t otherwise recall, so | won't repeat in
a way what's in the book. But | recall that McGovewho nobody really took too seriously, it's
important to recall that in January of 1972 he gei$ing about three percent in the polls, and
Muskie was getting multiples of three percent kst time.

In 1971 Muskie had been selected by the Demoaratsspond to a speech by Nixon, who was
obviously going to be running again, so it was pbédly the two candidates of the two parties,
and McGovern was really depressed, to say the, lmgtMuskie had gotten this shot because |
mean it looked like you're just giving him the noration, what'’s the point for the rest of us in
doing this. And, I'll never forget that, | meargwyknow, we thought that was a very major
event for Muskie, to have that opportunity, andals® thought he didn’t do it very well which
was interesting, that he hadn’t taken the maximdwaatage of the opportunity. That may or
may not be true with hindsight. It may not havdlyemattered how you did it, just that you did
it, but at least we took some comfort that we thdugere was the opportunity. | would say
without repeating what's in the book because cjelachn’t do that as well as the book does it,
but I would say that my, and | would say probahly ionpression, and | would also note from
about the summer of ‘71 through the election, wiécHovember ‘72, the number of days | was
without, was not with McGovern was probably fewmart ten in that whole period. | was what
was called his body man; | was with him all thedim was kind of his office on the road. As a
result I knew what he was thinking about everythatighe time. | didn’t always agree with

him, but that was part of what | was useful fordgse | was not a yes man so that | would say
whatever | thought. But it was certainly my opmj@nd | think it was McGovern’s opinion,
that what Muskie’s problem was was he really didik# running for president. He liked the
idea of being the nominee, he wanted to be the meeniand he probably was somewhat
resentful that the rest of us out there in thedfigere making him work for it. You know, since
he had been the vice presidential candidate inH6&hould have kind of moved up in '72, and
here was everybody else running against him, yawkiscoop Jackson and George McGovern
and other people, and he probably felt, gee, shishould come to me. But he didn’t enjoy
campaigning, he clearly didn’t, didn’t do it.

| remember very clearly, and | know this | did mentin the book because it made such a strong
impression on me, this was after New Hampshire viButvere in Wisconsin, and | remember

we were sitting out in a car waiting to go into sfactory, to go through and shake hands, and
we sat in the car and waited because Muskie was theéhe factory, going through and shaking
hands. And, you know, you can’'t have two presid¢icandidates. | don’t know why you can't,
but you can’t. So we had to wait for him to ledefore we could go in. Maybe the factory
manager wanted it because he actually wanted sariedene that day, something like that.

Anyhow, Muskie leaves, we didn’'t even see him batwere told, okay, you can come in now.



So we go in, and we start working the aisles, yoovk McGovern would go along and shake
hands, “Hi, how are you? I'm George McGovern, thft stuff. And | would be right next to
him and people were saying, “Well, you seem to efijis a lot more than that other fellow.” It
was very clear that Muskie didn’t like pressing flesh and all of that kind of stuff, which
McGovern absolutely loved. | mean, he really digbgrtampaigning, and Muskie didn’t, and it
was clear, you know, he just, and | think that wdarge part of his problem in the early primary
states, that he thought it was going to come torhore easily than it did, and, number one,
number two he hated doing the dirty work that yad to do out there. They had a very top
heavy campaign organization; we had a very hungmpaign organization. And he also
wanted to be statesmanlike, which is great, | nikatis nice for a president. But we had the
issue, which was the war, and what you can motipatgle about- | mean this wasn’t done to
manipulate people; we all were very strongly ardirweople, and that was our issue. This was
an anti-war campaign whatever else it was, anddmétchave that kind of focus that motivated
people. He wanted to be kind of above it all andgheverybody together and so on. That'’s
great, it's wonderful, I'm for it, it just wasn’tayng to work that time to get the nomination. He
was against, he voted fine on issues relatingagd/ietnam War, Muskie, and you could rely on
him. | mean there was no question that his heaston the right side, but as a campaigner he
didn’t want to push that too hard, he didn’t wamatienate organized labor or whoever, the
more conservative parts of the Democratic Party.

So | think that's really why, what happened in &2we went along between us and Muskie, that
it wasn't | don’t think in the long scope of thengpaign his allegedly crying on the back of a
truck in Manchester was of any real significancellt| don’'t care whether he cried or not, the
whole thing was incredibly silly. But | think thttey just thought they had New Hampshire,

and Maria Carrier was what made the difference, whas his campaign manager, and she
predicted he would get more than fifty percentnaf vote. And that’s what hurt him.

GB: And he pulled, what, forty-six or so?

GW: |don’t know, and we got thirty-nine percent, were within a few percent of him and

did much better than anybody thought and deniedtheifty percent. And it was one of those
things where everybody thought we won in New HampshActually he got more votes, more
delegates than we did, but everybody thought we bemause we had so exceeded expectations,
and he had fallen short of their announced, “| gt fifty percent.” That was the problem, and
that was related to this overconfidence: Muskightio be crowned as the nhominee and not
work for it. And | think there was, | don’t thinke had any ill feeling in the McGovern

campaign toward Muskie, and |1 still liked Muskigarbbably wouldn’t have stood for it actually.
And so there wasn’t a lot of anti-Muskie sentimdnit | think there was a lot of anti-McGovern
sentiment in the Muskie campaign.

GB: Oh, really.

GW: Yeah, they thought McGovern was a real usurpemadvorthy and not up to it and
what all, and | did in glancing the book see wHatiscussed a meeting between McGovern and
Muskie after the first kind of phase of primaria&/e knew, we didn’t win a primary until
Wisconsin, and we beat Muskie head to head in Wisiocp a state where Milwaukee is half



German and half Polish. Now, if you can beat MeaskiWisconsin, you're doing pretty well.
And of course Madison is all students, and that eeagerritory, the University of Wisconsin
(unintelligible phrase) work for us.

GB: With your anti-warnintelligible word).

GW: Yeah, the anti-war stuff. But you know, there'l®&of mill towns or working class

towns in Wisconsin, big paper state, not dissinfilam Maine. And McGovern won that state
cleanly, and we knew that we won at that vote, mevkhe was going to get the nomination.
That was only the first primary he won, and we knvesvwere going to get it at that point. And
so did a lot of other people, | think, kind of knévat unless something drastic happened that
we’d do it. And there was an effort, and | refethe book to a meeting between McGovern and
Muskie where McGovern thought he talked Muskie jidling out of the race, and he didn't,
and | think it was, as | said in the book, McGoveifault really that he didn’t because instead of
saying, “Look, it's all over, I'm going to get thm@mination. I'll show you the numbers which
show I'm going to get the nomination. We could havwauch stronger and unified party and a
better chance if I can have your support,” which lksnd of tough position. It was more, “Gee, |
don’t have a lot of problem with your positionstbe issues. | can accommodate you.” It came
across weaker to Muskie, and apparently Muskiepnéted it as a lack of confidence on our
part and stayed in the race.

And then, anyway, and he stayed in the race ameciame clear there was a third thing going on
in the election, which was Hubert Humphrey, who wasrunning really was running and really
wanted to get in the race, and he thought if thediws chopped each other up that he, the door
would be open for him. And I think | say this letbook, I'm sure | do, it went so far as one
time that Humphrey started putting money into the@dvern campaign as a way of making sure
that Muskie didn’t get too far ahead. And | remembne very clear story, and I'm sure it's in
the book, I've told it a lot of times since thenh@h McGovern and I, by Illinois we got Secret
Service protection, so then we had a limousine satmebody driving it. | remember

McGovern, and | traveled with McGovern all the tiriiée were sitting in the back seat of the
limousine somewhere, California | think, and sontgbopened the door and put a satchel on the
floor in front of us, and it was ten thousand ddlm cash as a contribution to the campaign, and
it had come from Humphrey, or the Humphrey peoglad, you know, we gave the ten

thousand bucks back. McGovern ran a very honespamn and unlike people at that time a
campaign that left the Democratic Party with notdélhe Kennedy's left the party with debt

and so on, we didn’t, we paid our bills, stayednewidn’t spend more than we had, and didn’t
take ten thousand dollars of cash in suitcasesreith

But that was aimed at Muskie. And so Humphrey ohilspal, former running mate, was actually
trying to make sure that Muskie didn’t do too walow, Muskie | don’t think was involved

with it, maybe he was, | have no way of knowingt, lBuskie was, you know, involved in doing
something to us. I'm not sure Muskie knew evenyghthat happened in his campaign. He had a
more professional management team running his agmpiaan we did, and they very well could
have just been running it. But | don’t mean tousechim of anything; | have no knowledge of

it.



Anyhow, it is clear to me that Muskie wanted thennmation, thought he still had a shot at it,
thought that Humphrey going after McGovern, who badome the front runner, would mean
things would fall into his lap. And Humphrey’s tacwith McGovern, with whom he had been a
very close friend; they’re both from the upper Mabt; progressive Democrats, that sort of
thing, farm Democrats, was to give Republicansh&lammunition about McGovern being a
crazy guy for abortion, amnesty, that kind of sgui/, and so that kept hurting McGovern and
gave the Republicans eventually enough ammunitAomd Muskie | think sat there on the
sidelines waiting for this to fall into his handsthat by the time we got to the convention in
Miami | think Muskie believed he could still getetinomination. There was a so called ABM,
“Anybody but McGovern” movement, which his peoplere clearly involved in. And we then

in that convention had to go to considerable lemgphensure we got the nomination.
Credentials committee fights, platform committeghfs, which turned the convention into a very
unsatisfactory media event for McGovern, which madecampaign even more difficult. So |
think by the end of that there were hard feelimygard Muskie and Humphrey both, and we had
a sense that we had captured the Democratic Patitynally, clearly it was ours, it was no
longer their party, but they weren't in it eithérey were on the sidelines, they were out. And in
fact, in the run of the campaign after that, frdvart until November, Humphrey and Muskie
were no help at all to the campaign.

GB: Did they ever officially endorse McGovern?

GW: Oh, I'm sure they did but in a very half-hearteaiywtepid way. And | felt after that that,
| knew after that, you know, that Muskie didn’t gle¢ nomination, McGovern got the
nomination, | hadn’t worked for Muskie, | worked felcGovern- that wasn't the difference to
be sure- but that | had, you know, | wasn't likgd\buskie at the end of the day, | had been a
traitor although nobody said that. | don’t knowe fieelings were that strong.

So, | then came back to Maine to live after the gaign because | still had this very strong
attachment to Maine, | had a couple of young Kidkcin't have a regular job, so | could decide
where | wanted to live. And I did, and so thatvittebly, and Muskie was still a senator, and that
inevitably meant that, you know, | was, and | wesv& in the Democratic Party at that point.
Immediately | started, in the 1974 Democratic statevention | was a delegate from my town
so that | was really right back in politics. Myfevihad been appointed immediately. When we
came back in '73, there was, Curtis was the govearal | had known Curtis because | had
known him through the campaign. But that was ixratg, but | knew him and liked him, thought
very highly of Curtis, and Curtis was criticizedtive newspaper for not appointing any women
to high positions in state government. And | krieat he consolidated the departments of state
government, and a new, he reorganized state goestn@urtis. And he had created a new
department, and he was looking for, actually he vaking for a banking superintendent, which
was within the department, my wife had worked fa tederal reserve in, both in New York and
Washington.

And he was looking for somebody to be banking snpsmdent, and | said, “Write him a letter.”
There was an article in the newspaper saying, “diyt you appoint people [women] to
office?” | said, “Why don’t you write him a lettetell him you’d be interested in being
appointed to office?” So she did, and he saidi€mn up, I'd like to talk to you about being



banking superintendent.” So she did, and in facappointed her to a higher position. The
banking superintendent was in the department, bnamddepartment called the department of
business regulations, which is now professionalfarahcial regulations, and she became the
first commissioner of the department, and she’y tmt second woman in the history of the state
to hold a governor, department head position, itlsedne having been somebody in the thirties
when there was a Democratic governor because di¢laeDeal sweep, you know, the turnover.
A man by the name of Brann from Lewiston -

GB: Louis Brann.

GW: Yeah, had been elected governor. He appointednaan, | believe, as commissioner of
labor just as Roosevelt had appointed a womancastaey of labor. So she was the first woman
commissioner, and Roberta was the second woman somer, which is a long gap between
the two, | mean, the thirties and the seventiasst, you know, we were really back, you
know, and involved and visibly involved in politiand Muskie, I'm sure, was aware of that.
And then of course by the time Brennan appointedanie in state government, which was in
‘79, Muskie was still senator at that time, | thimk not yet become secretary of state. You
know, | then would come into contact with him os biffice because | was very visibly involved
with state Democratic politics at that point. §dhat’s, | had worked for Mitchell, and | was
one of the senior people in the Mitchell ‘74 cangpafior governor when Longley won, and so |
had gotten pretty visible pretty fast. | meanaine back, I'd been in national politics, you
know, Maine media covered me and so on so thair’dhave any trouble getting back at the
higher levels of the Democratic Party in the stéhad Muskie never opposed that as far as |
could see. |didn’'t have much to do with him, ptty know, we were in the same place at the
same time and said, “Hello.” And he was a littlesty to begin with, but it kind of improved as
time went by. | don’t think he ever was a grearfd of mine but, and | don’t claim that | knew
him, you know, as well as a lot of other peoplemidsonally. But you know, we came in
contact with one another and he, and things kirntthafved over time.

GB: Now, after working for Mitchell | understandwytobbied Muskie to have him appointed
as a judge, as a federal district judge?

GW: Yeah, when Muskie, when, what was that, that wasih the mid seventies, | think,
when he was appointed to the court, or mid, latersges, ‘77, ‘76, something like that. And
Mitchell called me up and asked me if | would takethe job of really kind of working on
Muskie to get him appointed. I'm sure he callets lof people, | mean, | don't think there was
anything unique about me but, you know. And Idikeeorge. I'd worked for George, when |
was still in Washington after the McGovern campaggorge ran for Democratic national
chairman, and a lot of us ex-McGovern people pretehim to Bob Strauss, who was running
against him. And so we went to the Democraticamati committee meeting, worked the halls,
kind of really tried to get votes for George. hidaeven think he asked us to do that, but he
knew we were there doing it. | mean, | talked tm lait the meeting, and he just missed, he lost
by like three and a half votes or something to kenDcratic national chairman. So, you know, |
had, by that he knew | was a supporter and fridridsoand so on, and he kind of knew Roberta
somehow along the way, and he’s a great fan of hers



And so when he, so when he ran for governor, itmaamal that | would support him doing that.
And then so I, you know, had gotten into his inciecle or somewhat close to his inner circle at
least, and so he asked me to lobby Muskie. And labby Muskie and finally, it must have
been at the Democratic, it was at some Democrtie sonvention, so it must have been '78, |
guess, | remember Muskie turning around to me agohg, you know, “Enough! Get off my
back,” you know, “I got the point.” | said, welll@ight, | did my job, | must have gotten
through to him okay. But that, but | thought hglbuto appoint George. It was probably self
evident that he would appoint George since, of tredationship, but somehow Mitchell thought
it was useful for me to bother Muskie about it. ig¥hl did, and then he was appointed.

And then really the last involvement | had was alswery close to Brennan, and | really was in
his inner circle and was in state government atithe when Muskie was appointed secretary of
state. And there is a, there is a belief that NMugsid Mitchell to, told Brennan when he met
with Brennan in Brunswick, | guess, that he oughtybu know, that he wanted him to appoint
Mitchell and that that was put that way. And I'mitg confident that that’s not true because, a)
because Brennan doesn’t work that way. You dofi’Bieennan, | mean he’s, he is in some
respects, he’s a good Democrat and so on, buntienghe sense that he’s his own party. And
the other reason is, | know, because he callechritetalk with him about who he ought to
appoint, and we kicked around names, and Mitche#dizie didn’t even come up initially
because | knew that they didn’t get along that wasla result of the ‘74 campaign where
Brennan had run in the primary. Mitchell won ahdrt lost to Longley, and Mitchell lost to
Longley because Mitchell was not a good candidaté4. And so we talked about a number of
candidates. | even came up with a scenario oftwould himself be the senator, you know,
because my loyalty was to Brennan at that point.

Then we talked about Mitchell; he raised Mitchedjdn’t, and he raised Mitchell, and | said,
“Hey, as you know, as you would imagine Mitchellmabbe my first choice. | didn’t know

you'd consider him. But, you know, of all thesepke we talked about | put him at the head of
the list because, because I think very highly af,Hithink he’s an excellent choice if you're
willing to do it.” | didn’t know you’'d be willingto do it. But, | don’t think it was because of
me, but I'm probably one of the people who said/\arvorable things about Mitchell and that
was that. And that was kind of the end of the Meiskory, that was kind of how that all ended
because then Muskie was Secretary of State. hgawnce when he came to Maine as
secretary of state and gave a speech in Portland, think that was probably the last time | saw
him.

GB: |Isee, | see. Now, so you've worked fairlysaty with, well, | guess the three major
figures in the Democratic Party would be George le€n, Ed Muskie and George Mitchell.

GW: | think that's right.

GB: Could you compare and contrast the three ehtpersonally or politically, your
impressions of them?

GW: | think they're, I, it goes without saying, | meahl worked for them, I think highly of
all of them, and I do. | mean, | clearly, | thirfley were all intellectually sound. They weren’t



just politicians; there was something going on leetwtheir ears that was different. | think
Muskie and McGovern had something in common in they were people who made a
Democratic party, or didn’t make it, | mean, Musked a lot of help from Frank Coffin and
others in making the Democratic party in Maine, thvaty were the front guy for the emergence
of a Democratic party in a Republican state, wimgfans you had to be slightly nutty or
courageous or something, you know, willing to styokir neck out for something that might not
do you a whole lot of good personally. And theyhbdid that. | mean South Dakota was a very
Republican state, and McGovern got elected to @swginitially and then to the senate, you
know, in a state which was not only Republican hat,like Maine. Maine was Republican but
not sort of hard right Republican; South Dakota.w@s | think that was a similarity between
them.

| think personalities were all significantly difesit one from another. Muskie likes, liked |
think, being called Lincolnesque. | mean, thatlyeappealed to him, kind of statesman, heavy,
you know, that kind of thing. McGovern was muchrenmaybe a real populist. Populism
wasn’t a big thing in Maine anyhow, it was more alWest kind of thing, and he was a real
populist. And | think more than either of the ath&o had an easy touch with average people.
think that Mitchell acquired it, and that was th#festence between ‘74 and then when he ran
after having been appointed. He learned that,dnmbat, | think of the three of them Mitchell’s
the smartest, | mean, he’s got just more brairtbink he’s a very smart, very able guy. | think
that probably, like mediating in, or whatever itnsNorthern Ireland, | don’t think the other two
could have done it.

GB: Really?

GW: | mean I think only he has that kind of skill.m’not saying the other two weren't. |
mean, McGovern was a Ph.D. in history from Northees not a jerk. Muskie is obviously
Secretary of State, which he conducted extremelly wary good senator, innovative legislation,
you know. None of these guys are slouches. Ithusk in natural brain power probably
Mitchell is smarter. Mitchell and Muskie are mawaeful, were, are, | mean whatever tense is
the correct tense, more careful than McGovern, M&aotends to be less careful. McGovern
was more of a loner, | imagine, than either of th&hey’re more organization people, depend
on staff more than McGovern did | would say. Mc@ovdepended on staff but not to the same
degree, | think, he was much more willing to do stiimg. | start the book with the story of the
speech he gave for the McGovern-Hatfield Amendmehich he wrote himself and was a very,
what is a great speech, a very strong anti-warctpéelivered on the floor of the senate.
Muskie wouldn’t have done that because his stafildiwt have allowed him to do that. We
weren’t in a position to allow him or not to alldim, we didn’t draft the speech, he wrote the
speech. We found out what it said when he shotedus. That's different.

| think McGovern is probably the best writer of tteee. McGovern can really sit down and
write stuff himself. Well, | value that highly think that's a real skill. McGovern I think is a
better campaigner than Muskie was, better thanKiesthedy too. We had Ted Kennedy
campaigning with us, and there was no questionMlt&overn really handled himself. We had
hecklers; we had a really tough time out there.skilertHumphrey, you saw how Muskie
handled the heckler, the famous, very well, gonaantrol, confidence, you don’t scare me.



McGovern did that a lot and handled it well, wakab calm down very excited people. He was
very good at that. | don’t think Mitchell ever htwht kind of challenge. | don’t know how he
would have done with it. | think McGovern was resdrto the natural campaigner of the three of
them. Mitchell had to learn it and did, very welldon’t think Muskie ever learned it. | think

the idea of Ed Muskie was more important than grs@na of Ed Muskie.

But he, when he first ran in Maine, | saw the @ange in Muskie during his first term in the
senate where he became kind of a little bit detddtwem it. When he first ran in Maine he was
very, his expression was so direct that it amoutdegbod campaigning, when he ran the first
times, say, twice for, leaving aside his house ardtso on. But when he ran for governor twice
and then for senator the first time; it was a défe kind of campaigning then. | mean, he might
have had it and lost it, Mitchell might have hadnt gotten it, McGovern | think always had it.

| don’t know what else to say, | think politicalbn the issues, at the end of the day pretty close,
pretty close on the issues.

GB: That's fascinating, that's great. Now, | jusalized we should just for a ready reference
for any researchers, the name of your book thatvgomade several references to, it was The

Long Sho?

GW: The Long Shot: George McGovern Runs for President

GB: George McGovern Runs for PresideAind | know for a fact that that's available gt
Bowdoin College Library because that’'s where weigfvom on a -

GW: You don't have one in the Muskie collection?
GB: We don't have one in the Muskie collection.
GW: [I'll get you one; I didn’t know whether you didy $ brought one along.

GB: Well thank you, thank you very much, that'selent. Now, to complete our time line
here, what has been your career path since thetses?

GW: Well, I was with Brennan in his first term in staggovernment, | was commissioner of
business regulation, | was state energy directat | avas the first public advocate. And I think,
and that was at that time a so-called cabinet lpoesition. With the Longley, with what

Longley did we had created as a result the noti@aabinet in state government instead of just
department heads because we arrived at a poinevitergovernor could remove his department
heads at will, which is what Longley wanted, didyett, but was enacted for the next guy. So
Brennan, the first Brennan administration was trst 6ne you could call an administration, and
he could remove people. So | was in the first Benadministration. We now have
administrations in Maine, thanks to Longley, anldihk I'm the only person who's ever held
three cabinet level department head levels in@esiterm of a governor in this state, at least in
modern Maine political history. | left, and | gt this business.

| had actually started this business in 1974;dtstbthis as a consulting business when | came to



Maine and did it with other things | was doingpublished a newsletter call€litical
Intelligence for about four years and sold it in ‘78, and thevas in state government for four
years, then | came back to the firm and have beemdhis and | now have a law book
publishing company as well. And | was, | remainetive politically even for a while after that,
and I've become, | was active really through th2 (®esidential campaign.

| knew Bill Clinton from the McGovern campaign wkdre had run Texas for the campaign. So
| knew him, and | guess | had met Hillary, but htddhave a clear recollection of that, but |
knew Bill, and so | worked in his campaign in ‘9&dawas kind of unhappy with what happened
immediately after the campaign. | contributed moage sums of money but a decent amount of
money, helped furnish the office in Maine for theand | had a hell of a hard time getting
invited to the inauguration. And | said to myséfMdid in the end, but | said to myself, “All they
want’'s my money; they don’t want my talent, soihkhl’ll retire from political involvement.”

And then the only other thing I did, | was, whishmiot in partisan politics, | was a selectman in
my town for three years, which is definitely palgibut of a different kind.

GB: Allright, so I'm done with my questions so yiou have any final remarks you'd like to
make, anything you'd like to add or emphasize?

GW: No, | know this all is, | can’t think of anythirig particular. | know this is all about
Muskie, this is all in connection with the Muskielives. | think I've made it clear that |

greatly admired him. | can’t say that | shoulddoented among those who had a very close
relationship with him; | had an occasional relasioip with him, which | think was as much the
way he wanted it as the way | wanted it. And hkhinad he been president, he would have been
a very good president. | think he would have sumted himself with very good people. | think
it's a shame in a way that he didn’t get the opyaty to be president, but | think from my
perspective that was mostly his own doing, not adytelse who did it to him. You know, and
I’'m proud to say that | knew him.

GB: Great, well thank you very much.

End of Interview
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